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la mateixa manera com els nostres
fills fan construccions amb petites
peces totes similars. Per tant els
podríem posar de manera que formes-
sin totes les paraules de l’enciclopè-
dia. Feymann tenia raó, teòricament
era factible, però no ho podia realitzar
perquè no tenia cap eina, cap estilo-
gràfica que li permetés escriure amb
àtoms. Van haver de passar uns
quants anys, fins al 1989, en què es
va construir el primer microscopi de
forces atòmiques, per tenir l’eina ade-
quada, i finalment el 1989 es va es-
criure la primera paraula amb àtoms.


Arribats a aquest punt molts de vosal-
tres pensareu: ja hi som! Aquesta gent
que es dedica a la ciència sempre
igual! Es dediquen a fer coses que
moltes vegades no tenen cap utilitat
immediata, molt difícils de fer i que a
més no s’entenen gaire. Moltes vegades
aixequen expectatives i ens donen
esperances que després no es complei-
xen. Aquí mateix en teniu un exemple.
Ha començat dient que podia escriure
tota l’Enciclopèdia Catalana sobre el
cap d’una agulla i segurament ens vol
fer creure que ho farà amb una estilo-
gràfica que escriu amb àtoms! Però de
moment només assegura que s’ha


aconseguit escriure una paraula i tots
sabem que no hi han CD ni DVD tan
petits!


La recerca en ciència, estudiar coses
que encara no entenem o no sabem
fer, és una feina a llarg termini, en què
intuïm cap on volem anar, però que no
sabem gaire bé el camí a fer. Una
feina d’equip, de molta gent que de
vegades només es coneix pels resul-
tats que publica en revistes especialit-
zades, compartint el treball realitzat.


Una feina en què busquem allò que
desconeixem. I, moltes vegades, quan
trobem una resposta, se’ns plantegen
noves preguntes! Per això de vegades
ens costa tant explicar què fem i quan
tindrem respostes als problemes i als
enigmes que ens afecten o ens
preocupen.


Com la cosa de la ciència va per llarg,
seria bo que tots plegats féssim un
esforç per intentar explicar-ho i
entendre-ho millor. Seria molt bo que
parlar de temes científics en tertúlies
fos tan normal com parlar d’una
exposició d’art, de l’estrena d’una
òpera o de les darreres tendències de
la moda. Tot és qüestió de curiositat i
de buscar la part més gratificant. Amb
això aconseguiríem segurament dues
coses: en primer lloc, augmentar les
vocacions dels joves per dedicar-se a
la ciència, més interessats avui per
professions amb aplicacions més
immediates, i, en segon lloc que verita-


blement la societat participés en el
debat sobre els reptes de la ciència,
la importància de la recerca científica
per al futur de la nostra societat i per
al destí dels pressupostos públics que
es dediquen a allò que els de l'ofici
anomenem R+D+I (recerca, desenvo-
lupament i innovació).


Però tornem on érem o m’acusareu
que tota aquesta argumentació sobre
la ciència és per fugir de la meva
afirmació inicial. Bé, teniu raó, no


penso escriure tota l’enciclopèdia
sobre el cap d’una agulla. Podria fer-
ho..., però trigaria massa temps!
Abans que els escèptics demostrin la
seva satisfacció, o m’acusin de
fanfarronejar, us proposo una alterna-
tiva per salvaguardar la meva dignitat.


Imagineu que la Terra fos molt petita,
tan petita que tota la superfície només
fes un centímetre quadrat. En aquesta
Terra tan petita, la distància entre
Barcelona i Madrid tindria només el
gruix d’un cabell. La superfície de
Catalunya seria com la quarta part
d’un òvul d’una dona. Els rius Ter o
Llobregat tindrien una llargada d’un
espermatozoide, la Pica d’Estats
només arribaria a la meitat de la mida
d’un bacteri, el Tibidabo tindria una
alçada com la del virus de la grip, els
cotxes que atapeeixen els nostres
carrers i carreteres tindrien una
llargada del gruix de l’hèlix d’ADN que
conforma els nostres cromosomes, i
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Si us dic que puc
escriure sobre el cap
d’una agulla...


> Si us dic que puc escriure sobre el
cap d’una agulla tota l'Enciclopèdia
Catalana, amb gràfics i il·lustracions,
segurament pensareu que estic exage-
rant una mica. Molts de nosaltres
tenim enciclopèdies digitals emmagat-
zemades en un CD o més, però és evi-
dent que un CD és bastant més gran


que una agulla. Els més benèvols pen-
sareu que atesa la ràpida evolució tec-
nològica dels ordinadors potser sí que
en uns anys serà possible de fer-ho.


Doncs bé, aquesta afirmació, només
canviant l’Enciclopèdia Catalana per
l’Enciclopèdia Britànica, es va efectuar


fa 45 anys, quan encara no hi havia
ordinadors de sobretaula i Bill Gates
era un nen de pàrvuls, per un físic i
Premi Nobel nord-americà, Richard
Feymann. Feymann argumentava que
havia de ser possible moure i posar a
voluntat els elements més petits que
coneixem de la matèria, els àtoms, de


SEGELL
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Mapa de Catalunya en relleu elaborat


mitjançant les capacitats de la


nanotecnologia. Està fet a escala


1:4.000.000.000 dipositant àtoms de


platí sobre una superfície d’or, emprant


una tècnica de dipòsit d’àtoms


assistida per un feix molt fi de ions.


La superfície total és de 0,002


mil·límetres quadrats.


La imatge està realitzada mitjançant


un microscopi interferomètric d’alta


resolució (fins a 0,000.000.0001


metres). Els colors de la imatge donen


una idea de les diferencies d’alçades


mesurades. Tant el mapa en relleu com


la imatge s’han estat efectuat


mitjançant les capacitats tecnològiques


de què disposa el Parc Científic de


Barcelona - Universitat de Barcelona


(www.pcb.ub.es).







cada un dels catalans adults mesu-
raria com 4 àtoms d’oxigen com el
que respirem a l’aire.


Bé, amb una Terra tan reduïda, Cata-
lunya seria un país molt petit, però
tots nosaltres i totes les nostres
ciutats i pobles hi cabrien si tingués-
sim una mida com la dels àtoms.
I quin aspecte tindria el paisatge
d’aquesta Catalunya tan petita? Doncs
el mateix que té ara. I, si no em creieu,


mireu la imatge que acompanya
aquest article. És segurament el mapa
en relleu de Catalunya més petit i
només es pot veure sota un micros-
copi molt potent que ens ampliï
aquesta minúscula regió. Està fet a
escala 1:4.000.000.000, dipositant
àtoms de platí sobre una superfície
d’or no més gran de 0,002 mil·líme-
tres quadrats. La Pica d’Estats
d’aquest mapa fa 785 nanòmetres, o
sigui 0,000000785 metres.


Aquesta capacitat de construir coses
amb àtoms individuals i amb agrupa-
ció d’àtoms que són les molècules,
és el que avui anomenem nanotecno-
logia. El prefix nano del grec vol dir
‘petit’ i ara es fa servir per indicar la
milionèsima part del mil·límetre. Seria
la mida dels cotxes d’aquesta Catalu-
nya miniatura del mapa. I la importàn-
cia de la nanotecnologia és que, per
exemple, a la naturalesa les nostres
cèl·lules creixen, es desenvolupen i es
comuniquen per informacions que es
transmeten per molècules, que tenen
aquestes mides tan petites. I ara som
capaços de veure-les, estudiar-les i
buscar maneres de resoldre malalties
associades a un funcionament inade-
quat d’aquestes petites estructures.


Però també podem fer servir aquestes
capacitats de la nanotecnologia per
buscar nous sistemes de producció
d’energia no contaminant o nous
materials que permetin millorar l’aïlla-
ment o ser més resistents... Ah!, i per
escriure no una sinó moltes enciclopè-
dies i gravar moltes pel·lícules de la
mida d’un CD actual.


Les perspectives que obre la recerca
en aquest àmbit tan petit, han fet que
en el Pla de Recerca i Innovació que
el Govern de la Generalitat acaba
d’aprovar aquest desembre passat,
per als propers tres anys, la nanotec-
nologia sigui una de les línies priorità-
ries d’inversió. Malgrat ser un país
petit, Catalunya pot fer un bon paper
en el campionat mundial de construir
un món basat en el coneixement i
l’avanç científic i cultural. Com en
altres àmbits, cal que ens ho creiem i
treballem per fer-ho possible des de
les escoles, els instituts, les univer-
sitats i amb el suport de tots. És part
del futur dels nostres fills.•


WEBS d’interès


1. Xarxa de recerca europea en nanotecnologia
http://www.phantomsnet.com


2. Programa europeu en nanotecnologies
http://www.cordis.lu/nanotechnology/src/era.htm


3. The Nanotechnology opportunity report CMP-Científica 2002
http://www.cmp-cientifica.com/


4. Spanish Thin Tank
www.pcb.ub.es


En quin punt es troba la investigació en
la recerca de la lluita contra la sida?


Un cop hem aconseguit aturar la
multiplicació del virus en l’organisme
de les persones afectades, la investiga-
ció actual se centra a aconseguir
fàrmacs cada cop més fàcils de pren-
dre i menys tòxics, i que permetin als
pacients tenir una bona qualitat de vida.
Tampoc no hem d’oblidar la investigació
en vacunes terapèutiques, que tenen


com a objectiu reforçar el sistema im-
munitari i que aquest pugui actuar
sense el suport de la medicació.


Quines són les investigacions pione-
res? Quins països estan al capdavant
de la investigació? Es podrà controlar
algun dia?


Bàsicament, les investigacions pio-
neres són les que acabo d’esmentar:
tractaments cada cop més senzills,
eficaços i amb una toxicitat mínima i,


d’altra banda, el treball en vacunes
preventives i terapèutiques. Respecte
als països al capdavant en la investi-
gació, podem afirmar que actualment
Europa compta amb investigadors del
mateix nivell que els Estats Units.


Després dels innegables avenços dels
últims anys, la nostra esperança és
que algun dia podrem controlar la pan-
dèmia en els països en vies de desen-
volupament, bàsicament a l’Àsia,
l’Àfrica i l’Amèrica del Sud.


> Bonaventura Clotet i Sala,
doctor en medicina i cirurgia,
director del Laboratori de
Retrovirologia de la Fundació Irsi-
Caixa i cap de la Unitat de Sida
de l’Hospital Germans Trias i
Pujol de Badalona. Antic pare de
l’Escola Thau Barcelona i de
l’Escola de Batxillerats.
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Entrevista a Bonaventura
Clotet i Sala
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> Bonaventura Clotet i Sala,
doctor en medicina i cirurgia,
director del Laboratori de
Retrovirologia de la Fundació Irsi-
Caixa i cap de la Unitat de Sida
de l’Hospital Germans Trias i
Pujol de Badalona. Antic pare de
l’Escola Thau Barcelona i de
l’Escola de Batxillerats.
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